

本期封面故事

Cover Story —

廖肇寧老師傑出教學獎專欄

- 發行人：科管院 莊慧玲院長
- 編輯群：郭禮文、林巧雲
- 執行總編：科管院 盧妙卿
- 編譯：許彥柔
- E-mail：ctm@my.nthu.edu.tw
- 網址：http://www.ctm.nthu.edu.tw/

封面故事 Cover Story

廖肇寧老師傑出教學獎專欄

Feature Column
Associate Professor,
Department of Economics

經濟系 廖肇寧 老師



由於本人主要負責經濟學原理與環境經濟學(含大學部與研究所)兩門課程，這兩門課的內容與發生在一般人日常生活周遭的事物息息相關，我希望修習完這些課程的同學，能夠對於身旁的經濟時事或環境事物有更深刻的省思與認識，並能夠由經濟學的角度，進行理性與客觀的分析。因此，我會利用大量的時事來輔助說明經濟理論與事件關係，又經濟理論如何幫助我們預測後續的發展。

這兩門課牽涉到許多非常生活化議題，可以從課外擷取到非常多的補充資料，包括媒體報導及影音，利用這些輔助教材有效提升學生的學習動機和興趣。我每學期花不少的時間更新這些輔助的工具，讓學生能掌握現實的脈動；再者，生活化議題提供許多能與學生在課堂上互動的機會，有助於提升修課同學的參與感；最後，我認為與學生在課後保持勤快密切的互動也是很重要的，我會要求自己儘可能在8個小時內回信學生email詢問的問題，期能早點解決學生疑惑。

上課教材主要是以本人自己整理的講義為主，課本為輔，授課時以投影片搭配黑板版書，使學生在課堂上能夠正確抓住上課的節奏。為了要求同學唸書，這門課沒有課後作業，取而代之的是許多的考試（期中考、期末考及四到五次小考），我從學生回答考題的內容檢視授課是否存在盲點或是需要進一步加強與釐清的經濟學觀念。

此外，為力求在評分方式維持公平，學期總成績堅守不調分，並在開學之初就讓學生知道，故學生在每次的考試成績公布後，都能清楚知道他們為了達成自己預設的成績目標，還需要有多少的努力，當學生知道期末沒有任何調分空間後，會用比較積極的心態來面對這門課程。清華大學的學生都充滿了創意與想像力，學生們大都很勇於與師長們討論各式與課堂內外相關的議題，藉由與學生的互動，我總是能獲得許多新的啟發與找到教學的盲點，進而改善我的教學策略與方式。

1. 科管院學士班與經濟系即將合辦2017年「海峽兩岸清華青年菁英創新創業」交流活動。
Departments of Economics and DSPMT will host “2017 Cross-Strait Tsing-Hua Youth Elite Innovation Entrepreneurship” .
2. 5/11清邁大學來訪洽談合作及交流。
5/11 Thailand Chiang Mai University visited to discuss cooperation and exchange experience .
3. 浙江大學管理學院將於7/17（一）師生訪問本院。
Zhejiang University, College of Management will visit our College on 7/17.

國際研討會

International Symposium

1. 2017.6.17~6.18計財系主辦[厚德榮譽講座]計量大師在清華，邀請英國倫敦政經學院Peter Robinson教授來訪演講。
2017/6/17~6/18 Department of Quantitative Finance will hold “Houde Honor Lecture Series” : Econometrics Master in NTHU. They invite Professor Peter Robinson from the London School of Economics and Political Science to give a speech.

榮譽獎項

Roll of Honor

1. 科法所林勤富老師帶領之5位學生團隊「WTO國際模擬法庭辯論賽」通過亞洲區初賽，未來將赴瑞士日內瓦進行決賽。
Professor Ching-Fu, Lin (Institute of Law for Science and Technology) lead 5 students to attend ELSA Moot Court Competition on WTO Law (EMC2) ,passed the Asian region preliminary round and will go to Geneva, Switzerland to the final round.

在職專班

EMBA/MBA/MPM/MFB

1. 4/29(六) 106學年度科管院在職專班聯合新生訓練活動圓滿成功！
The 2017 Joint Freshmen Training activities for EMBA/MBA/MFB/MPM new students were held on 4/29.
2. 2017年EMBA商管聯盟個案活動，恭喜參賽學生取得佳績。
 - (1) 5/6(六)中山大學主辦的商管盃榮獲『最佳團隊獎』
 - (2) 5/7(日)清華大學主辦的元大盃榮獲國際組『優勝』

Congratulations on students got great grades on 2017 EMBA alliance case activities.

 - (1) won “Best Team Award” on Business Management competition host by National Sun Yat-sen University on 5/6 Sat.
 - (2) won “winning prize ” on Yuanda competition host by National Tsing Hua University on 5/7 Sun.

3. EMBA北京清華境外學習已於4/27(四)-4/30(日)圓滿落幕！
EMBA had perfect end of off-campus classes in Tsinghua University, Beijing from 4/27 to 4/30.
4. 06學年度深圳EMBA招生網路報名已於5/11(四)截止。
On-line Application for EMBA Shenzhen for 2017 Fall has been closed on 5/11.
5. EMBA浙江大學境外學習即將於6/8(四)-6/9(五)舉行。
EMBA will have off-campus classes in Zhejiang University from 6/8 to 6/9.
6. MFB(財務金融在職專班)將於6/10(六)下午兩點在台北孫運璿人文紀念館舉辦新生歡迎會。
The welcome party for MFB new students will be held at 14:00 on 6/10 at Taipei Sun Yun-Suan Memorial Museum.
7. MPM(公共政策與管理在職專班)新加坡境外學習將於8/15(二)-8/20(日)舉行，課程與行程規劃中。
MPM will have off-campus classes in Singapore from 8/15 to 8/20.
8. 北京清華EMBA行知中國-絲綢之路將於8/16(三)-8/20(日)舉行。
EMBA(Tsinghua University, Beijing) Silk Roads journey will be held from 8/16 to 8/20.
9. 美國史丹佛大學境外學習課程已確定成團，將於08/30(三)-9/3(日)舉行。
Off-campus classes in Leland Stanford Junior University has been determined and will be held from 8/30 to 9/3.

1. 4月17日~5月08日：與教育部起飛計畫辦公室合作，舉辦一對一職涯諮詢（諮詢老師：職涯郭芬芳顧問）；共計18小時、協助15位科管院同學解決職涯疑問。
4/17~5/08: Office of Career Development cooperated with the Office of Student Affairs and host one-on-one career counseling (career consultant Victoria). The career counseling took 18 hours and helped 15 students' career inquiries.
2. 科管院學士班4月26日與職涯辦公室合辦「25, 30, 35校友分享」活動，邀請畢業3~5年校友：經濟13何泓毅(中國信託法金ARM)、計財12林聖皓(外商交易室業務助理)、科管院學士班11林小刊(學習司法官)，返校與學弟妹們分享實戰經驗。
Alumni Experience Sharing was hosted by Office of Career Development and DSPMT on 4/26, 3 alumni who have graduated for 3~5 years were invited to share their experiences: HUN-GYI Ho, alumni of Department of Economics (CTBC Corporate Banking ARM Recruitment), Sheng-Hao Lin, alumni of Department of Quantitative Finance (Business assistant of foreign company trading room), Hsiao-Kan Lin, alumni of Double Specialty Program of Management and Technology (Intern Judge).
3. 4月27日勤業眾信徵才說明會。
4/27: Deloitte & Touche Tohmatsu Limited recruitment seminar.
4. 5月05日金融業前瞻座談暨聯合徵才，五家企業參加：元大金控、中信金控、玉山金控、花旗銀行、國泰金控，約有150位學生報名。
5/5: 5 companies (Yuanta Financial Holdings, CTBC Financial Holding Co., E.Sun Financial Holding Co., Citibank, Cathay Financial Holdings) attend Financial Industry Foresight Symposium and Recruitment, there are about 150 students signed up.

5. 5月11日：與勞動力發展署桃竹苗分署新竹就業中心合作舉辦職業心理測驗CPAS。
5/11 Occupational Psychology Test(CPAS) was hosted by Hsinchu Office of Career Development and Workforce Development Agency, Ministry of Labor(Taoyuan-Hsinchu-Miaoli Regional Branch Employment Center).
6. 職涯辦公室即將進行校友動向調查、科管院求職求才平台。
Office of Career Development will start to proceed alumni trend survey and CTM job search platform.

活動預告

Upcoming Events

1. 科管院畢業典禮：6/4(日)上午與晚上為校畢典，下午科管院小畢典，1:00-3:00大學部、3:30-5:30 研究生場次。
6/4 Sun. 9:30-12:30 and night : NTHU Graduation Ceremony.
13:00-15:00 : College of Technology Management Graduation Ceremony for bachelor's degree.
15:30-17:30 : College of Technology Management Graduation Ceremony for master's/doctoral degree.
2. 各系所送舊與迎新活動：5/31科管院學士班送舊(台積館1F大廳)、6/3經濟系大學部送舊、6/4 在職專班送舊。
Farewell party and orientation events : 5/31 farewell party for Department of Double Specialty Program of Management and Technology (TSMC Building 1F Hall) 、6/3 farewell party for undergraduate students of Department of Economics 、6/4 farewell party for EMBA / MBA / MFB / MPM
3. 新任主管遴選：科管院、服科所所長遴選作業已完成，送校長核定中。
The new director selection : Director of Institute of Technology Management and Institute of Service Science selection has been completed and sent to the Principal approved.
4. 新教室工程：403經濟系、404服科所、405科管所、406服科所、421中型教室。
New class construction : 403(Department of Economics) 、404(Institute of Service Science) 、405(Institute of Technology Management) 、406(Institute of Service Science) 、421 middle-classroom.
5. 台積館教學環境及節能改善工程：已完成203教室空調改善以效降低室內溫度措施，後續將於暑假進行1-2樓教室空調改善。
TSMC Building teaching environment and energy saving improved work : Classroom203 air conditioning improvement has been completed to reduce the indoor temperature, air conditioning improve of 1F and 2F classrooms will carry on in the summer vacation.
6. 服科所即將進行產業實習媒合與始業式。
ISS is about to carry out industrial internship matching and the beginning ceremony.
7. IMBA106學年度入學外籍生招生旗開得勝：一般生:20名正取、27名備取、國合會學程：13名。
IMBA 2017 Admission for International Student : 20 Qualify students 、27 waiting-list students 、Taiwan ICDF program: 13 students.

1. 2017年上半年孫運璿科技講座演講已結束，同步轉播請見粉絲頁：

<https://www.facebook.com/nthu.sunspeech/>

2017 Spring Sun Yun-Hsuan Speech series had been finished, please watch live broadcast on

<https://www.facebook.com/nthu.sunspeech/>

2. IMBA 於5/12舉辦端午節文化交流工作坊

IMBA held Dragon Boat Festival culture Workshop on 5/12.



IMBA舉辦端午節文化交流工作坊

IMBA held Dragon Boat Festival culture Workshop on 5/12.



科管院在職專班聯合新生訓練

The 2017 Joint Freshmen Training activities for EMBA/MBA/MFB/MPM new students were held on 4/29.